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وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی با اشاره به 
شــرایط فعلی شیوع کرونا در کشور از موافقت 
ســتاد ملی مقابله با این ویروس برای برگزاری 
چهلمین جشــنواره تئاتر فجر بــا ۳۰ درصد 

ظرفیت تماشاگر خبر داد.
به گزارش ایرنا، محمد مهدی اسماعیلی در 

نشست با اعضای دبیرخانه چهلمین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر که در محل این دبیرخانه 
برگزار شد، گزارش ارائه شده از سوی رئیس و 
دبیر این جشنواره را خوشحال کننده توصیف 
کرد و گفت: اعتماد کامل دارم با اعضای فعلی 
دبیرخانه جشــنواره تئاتر فجر ، امســال این 

رویداد بزرگ نمایشــی به خوبی پیش خواهد 
رفت. عضو ســتاد ملی مقابله با کرونا گفت: در 
فضای کنونی، تصمیــم گیری درباره برگزاری 
جشــنواره ها به صورت حضوری دشــوار است 
اما با موافقت اعضای ستاد مقرر شد چهلمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر با ۳۰ درصد 

ظرفیت تماشاگر برگزار شود.
اسماعیلی با اشاره به اینکه دهه مبارک فجر 
را بسیاری با جشــنواره های فرهنگی و هنری 
می شناسند و این رویداد ها را دنبال می کنند، 
تاکید کرد: انتظار داریم جشنواره های فجر نماد 
ســیر تحولی جدید در حوزه کارهای نمایشی 
باشــد و براین باوریم هرچه تئاتر تقویت شود 
آثــار و خروجی ایــن هنر نمایشــی در دیگر 
بخش ها و حوزه ها از جمله سینما و... تاثیر گذار 
خواهد بود. عضو کابینه دولت سیزدهم در عین 
حــال تصریح کرد: از ابتدای این دولت و قبول 
مســئولیت در وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی ، 
تاکید داشتیم که به حوزه تئاتر به صورت ویژه 
نگاه و توجه شــود. اسماعیلی با اشاره به عزم و 
اراده و روحیه جهادی دولت و این دوره وزارت 

فرهنگ و ارشاد اســامی ابراز امیدواری کرد: 
عاوه بر برگزاری هرچه با شــکوهتر این دوره 
جشــنواره تئاتر فجــر، در دوره های بعدی نیز 
شــاهد گام های رو به جلو در این هنر نمایشی 

در کشور و عرصه بین المللی باشیم.
در ابتدای این نشســت مدیر کل هنرهای 
نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی ضمن 
قدردانی از حضور دکتر اســماعیلی با تشریح 
رونــد برگزاری چهلمین دوره جشــنواره بین 
المللی تئاتر فجر، از افزوده شــدن بخش بین 
الملل به این دوره جشــنواره خبر داد و گفت: 
امســال تاجیکســتان به عنوان میهمان ویژه 
در جشــنواره حضور خواهــد یافت. همچنین 
ارمنســتان، جمهــوری آذربایجــان، عــراق، 
افغانستان، فرانسه، ایتالیا، الجزایر و اربیل عراق 
نیز دیگر کشورهای حاضر در این رویداد بزرگ 
نمایشــی خواهند بود. قادر آشــنا با اشاره به 
نهایی شدن حضور ۱۰۹ اثر رسیده به این دوره 
جشنواره تئاتر فجر، اظهار داشت: از این تعداد 
۴۷ درصد مربوط به تهران و ۵۳ درصد نیز آثار 
شهرستان ها است. وی ادامه داد: آثار رسیده از 

لحاظ مضمونــی ۱۹ اثر با محوریت مقاومت و 
دفاع مقدس، ۳ اثر با موضوع مدافعان سامت، 
۴ اثــر با موضوع آئین و ســنت های ایرانی، ۹ 
اثــر مباحث خانواده و ۲ اثــر هم موضوع مواد 
مخدر اســت و مابقی به موضوعات اجتماعی 
می پردازنــد. دبیــر چهلمین دوره جشــنواره 
تئاتر فجر نیز در این نشســت با اشاره به روند 
فعالیت های انجام گرفته از یزد به عنوان استان 
و شهر محل برپایی آیین افتتاحیه این رویداد 
بزرگ نمایشی نام برد و گفت: البته استان های 
دیگر هم داوطلب برگزاری این آیین بودند که 

در نهایت یزد انتخاب شد.
حســین مسافرآستانه ادامه داد: در مجموع 
۶۲۳ گــروه متقاضــی حضور در ایــن دوره 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر بودند که در 

نهایت ۱۰۹ اثر راهی جشنواره شدند.
وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســامی در ادامه 
پوستر چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر 
را امضا کرد. چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر 
 فجر از ۱۴ تا ۲۶ بهمن در تهران و اســتان ها 

برگزار می شود.

وزیر فرهنگ: 

چهلمین جشنواره تئاتر فجر با ۳۰ درصد ظرفیت تماشاگر برگزار می شود

هیات داوران بخش ســودای سیمرغ چهلمین جشنواره 
فیلم فجر درحالی معرفی شــدند که نــام هیچ زنی در این 

ترکیبِ تماما مردانه نیامده است.
به گزارش ایرنا، در حالی که روزهای گذشــته مســعود 
نقاش زاده دبیر جشــنواره فیلم فجر، اعضای هیأت داوران 
بخش ســودای سیمرغ جشــنواره چهلم را معرفی  کرد که 

تمامی اعضای این هیئت را مردان تشکیل می دهند.
این اعضا اگرچه اسامی صاحب نام و برجسته ای را شامل 
می شــود اما نام هایی را هم در خود دارد که کمتر شناخته 
شده هستند؛ موضوع البته فراتر از سرشناس بودن یا نبودن 
مردان حاضر در اعضای هیئت داوران چهلمین جشــنواره 
فیلم فجر است. البته فقدان زنان در این ترکیب در شرایطی 
صــورت گرفته که در دوره های قبلی حداقل یک کارگردان 
زن در ترکیب داوران بخش ســودای سیمرغ حضور داشت. 
در نظر نگرفتن نماینده ای از زنان به این دلیل موضوعی مهم 
و غریب ست که به منزله نادیده انگاشتن بخشی از جمعیت 
است که دین بزرگی بر گردن این سینمای ۴۰ ساله دارند.   
نســل جدید و قدیم زنان در ســینمای ایران، پیشگام 
ســبکی بوده اند که امروز از آن تحت عنوان سینمای مولف 
یاد می شــود؛ آثار مرضیه برومند و فرشته طائرپور در حوزه 
تولیدات کودک و نوجوان، منیژه حکمت، پوران درخشنده و 
تهمینه میانی در حوزه زنان و خانواده و تاش برای آسیب 
شناســی آنان، تولیدات آوانگارد نرگس آبیار در زمره آنچه 
امروز به آن بیگ پروداکشن گفته می شود، شیوه کاری هایده 
صفی یاری و مستانه مهاجر در تدوین، سیاق نغمه ثمینی در 
فیلمنامه نویسی، کتایون جهانی در پخش جهانی آثار و نگار 
اسکندرفر در تهیه کنندگی همگی مثال های منحصربه فردی 

از تاش های زنان در سینمای ایران است.
این اســامی البته نام هایی هستند که اصطاحا در پشت 
دوربین قرار دارند و لزوما دیده نمی شــوند؛ بر این اســامی 
که تنها مشــتی نمونه خروار تولید یک اثر هســتند و زنان 
بی شــماری را نمایندگی می کنند، می توان از بازیگران زنی 
نام برد که بی شک در ۴۰ سال گذشته برای همه عاقمندان 
ســینما شــناخته شــده و محبوب هســتند و بازی های 
خاطرانگیزشــان در درخشش سینمای پس از انقاب سهم 
غیرقابل انکاری دارد؛ هما روســتا، آزیتــا حاجیان، فاطمه 
معتمدآریا، نیکی کریمی، لیــا حاتمی، گوهر خیراندیش، 

هدیه تهرانی تنها بخشی از این اسامی هستند.
اما در ادامه برای بررسی این موضوع با سه تن از هنرمندان 

و منتقدان زن سینمای ایران به گفت وگو نشستیم.
هرکسی که حقی دارد باید خودش را تحمیل کند

انســیه شاه حســینی از معدود کارگردانان زن سینمای 
ایران که در حوزه دفاع مقدس آثار قابل تحســینی ساخته 
در گفت وگو با خبرنگار ســینمایی ایرنــا و با توضیح درباره 
ترکیــب هیئت داوران جشــنواره فیلم فجــر در چهامین 
دوره، خاطرنشان کرد: قطعا کسی که این تصمیم را گرفته 
ویژگی هایی برای این هیئت در ذهن داشته و احساس کرده 
اســت که ترکیبی این چنین اهداف جشــنواره را پاسخگو 
خواهد بود. امیدوارم که نتیجه و خروجی این انتخاب خوب 

باشد.

این فیلم نامه نویس و کارگــردان ادامه داد: من هرگز به 
جنســیت فکر نکرده ام و این نگاه شخصی را دارم که فارغ 
از جنسیت اســت؛ به همین دلیل هم زمانی که فیلم های 
جنگی و اکشن می ساختم هرکسی سوال می کرد آیا این ژانر 
و سبک فیلمسازی، برای یک زن سخت نیست با این سوال 

و این شیوه نگرش مخالفت می کردم.
کارگردان آثــاری چون دل نمــک )۱۳۶۸(، آب را گل 
نکنید )۱۳۶۸(،  اوینــار )۱۳۷۰(، مجروح جنگی )۱۳۷۷(، 
غروب شــد بیا )۱۳۸۳(، شــب بخیر فرمانده )۱۳۸۴( در 
پاسخ به این پرســش که این نادیده گرفتن زنان در چنین 
انتخاب هایی از کجا سرچشمه می گیرد، یادآور شد: هرکسی 
اگــر حقی دارد باید خودش را تحمیل کند؛ زمانی که فیلم 
جنگی ساختم با رویکردهای انتقادآمیز مختلفی روبرو شدم 
اما کوتاه نیامدم و برای ساخت فیلم های دفاع مقدسی خط 

شکن بودم.
شاه حســینی خاطرنشــان کرد: حتی وقتــی به جنوب 
ایران می رفتیم و خواهان کار در منطقه ای مرزی بین ایران 
و عراق بودیم وقتی متوجه می شــدند کارگردان زن است، 
رویکردشــان عوض می شــد و می گفتند این زن همه را به 

کشتن خواهد داد.
برنده جایزه ملی از ســی و یکمین دوره جشنواره فیلم 
فجر برای فیلــم زیباتر از زندگی )۱۳۹۱( تصریح کرد: ولی 
آنقــدر این کار را تکرار کردم کــه خود آنان پس از نمایش 
فیلم از من عذرخواهی کردند؛ یعنی خودم را با توانایی هایم 

تحمیل کردم.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا به رغم پرکاری زنان 
و تولیدات با کیفیت آنان همچنان شــاهد کمرنگ بودن و 
حذف آنان در چنین هیئتی هســتیم، گفت: این نظر کسی 
اســت که انتخاب می کند و شــاید اگر شما دبیر جشنواره 
بودیــد همه را خانم انتخاب می کردید که باز هم از نظر من 

ایرادی نداشت.
نادیده گرفتن زنان 

نتیجۀ یک برنامه ریزی فرهنگی است
فلورا سام دیگر کارگردان و بازیگر سینمای ایران نیز در 
گفت وگو با خبرنگار ســینمایی ایرنا با اشاره به فقدان زنان 
در هیئت داوری جشــنواره امسال تاکید کرد: طبیعتا نظر 
من در این مورد مساعد نیســت و قطعا پاسخگوی چرایی 
چیدن چنین ترکیبی تصمیم گیران این حوزه هستند. البته 

این نگاه و رویکرد در همه جا در جریان اســت همچنان که 
در شوراهای صدا و سیما هم منوال به همین ترتیب است و 

اساسا اتفاق جالبی نیست.
این هنرپیشــه، نویســنده و کارگردان تلویزیون و تئاتر 
ادامــه داد: برای من فقدان زنــان در هیئت داوران موضوع 
بی احترامی نیســت بلکه معتقدم درحالی که ما خانم هایی 
را داریم که کارشان بســیار خوب است، خروجی های قابل 
توجهی دارند و سخت تاش می کنند وقتی در این موارد به 
آنان توجه نمی شود حتما یک بی مهری در این راستا وجود 
دارد. یعنی دو حالت دارد: حالت اول این است که آدم هایی 
هســتند که بدون هیچ برنامه ریزی ای دست به انتخاب و 

عمل می زنند که این اصا خوب نیست.
وی افــزود: دو دیگــر این کــه آدم هایی هســتند که 
برنامه ریــزی دارنــد و در این برنامه ریزی دوســت دارند یا 
می خواهند که حضور و نقش زنان کمرنگ باشــد که در هر 
دو صورت این اتفاق برای فرهنگ سازی و ارتقا فرهنگی در 

همه زمینه ها اشکال دارد.
بازیگر مجموعه های مهر و ماه )۱۳۶۹( و توطئه فامیلی 
)۱۳۹۰( با اشاره به نادیده انگاری و کم لطفی در مورد زنان، 
اظهار داشت: این موضوع در همه قسمت ها در جریان است 
اگر نگاهی به شــورهای صدا و ســیما بی اندازید به راحتی 
مشــاهده می کنید که حضور مردان پررنگ است؛ حتی در 
برنامه ســازی و کمیت برنامه ســازان هم داستان به همین 
ترتیب اســت؛ یعنی آنقدر که از کارگردانان و نویسندگان 
و تهیه کنندگان مرد اســتقبال می شود از خانم ها استقبال 

نمی شود.
نویســنده و بازیگر ســریال مرضیه )۱۳۹۸( گفت: اگر 
مردان برای شــروع کار در مرحله صفر قرار داشــته باشند 
خانم ها در مرحله منفی ۱۰ هســتند و باید تاشــی بسیار 

مضاعف داشته باشند.
وی افزود: به رغم همه تاش ها، تقاها و اثبات کردن هایی 
که خانم ها از خودشــان نشــان می دهند اما یک مرحله ای 
هســت که دیگر ربطی ندارد که زنان تا چــه اندازه خوب 
عمل کرده اند و کســانی هستند که به زنان اجازه می دهند 

یا نمی دهند مانند همین شورایی که انتخاب شده است.
سام یادآور شد: به نظر من اتفاقا خانم ها بسیار با کیفیت 
و کمیت تاش می کنند؛ یعنی آنجایی که زورشان می رسد و 
کاری را ارائه می کنند، می بینیم که کارایی شان خیلی خوب 

است و آثار خوب و تولیدات شاخصی را در همه زمینه ها از 
خودشــان به جا می گذارند؛ در نتیجه به نظرم پشت چنین 
انتخاب ها و ترکیب هایی یک برنامه ریزی فرهنگی وجود دارد.

سیاستی عمومی خواهان به حاشیه راندن
زنان است

آنتونیا شــرکا مدرس دانشــگاه و منتقد سینما نیز در 
گفت وگو با خبرنگار ســینمایی ایرنا و در واکنش به انتخاب 
هیئت داورانِ تماما مردانه چهلمین جشنواره فیلم فجر بیان 
کرد: به طور کلی این موضوع که حتما باید در هیئت داوران 
خانمی حضور داشته باشد که توازنی حفظ شود را ضروری 
نمی دانم و تصور می کنم که لازم است در برخی موارد فراتر 
از بحث جنسیتی به موضوع نگاه کنیم؛ این که در این هیئت 
چرا آقایان بیشتر هستند و تعداد خانم ها کمتر است را شاید 
می شــد با این منطق از نظر گذراند که ممکن است به هر 
دلیلی آقایان به لحاظ تخصصی شایستگی بیشتری داشتند.

وی افــزود: ولی از طرفی زمانی که اعضای هیئت داوری 
را دیدم متوجه شــدم که اگرچه برخــی از آنها چهره های 
سرشناسی هستند اما لزوما همه آنها شایسته ترین نیستند 
و قطعا جای آنان را می توانســت خانمی بگیرد که چهره ای 

سرشناس باشد
این مترجم، منتقد ســینما و مدرس دانشگاه ادامه داد: 
هیئت داوران حاضر ترکیبی نیست که بهترین حالت باشد 
یعنی در این ترکیب می توانست یک یا دونفر حضور داشته 
باشد که به همان میزان وزن علمی هیئت داوران حفظ شود.
شــرکا افزود: در حوزه تخصصی خودم متوجه شدم که 
یکی از اعضای هیئت داوری منتقد هســتند که به شخصه 
ایشان را نمی شناسسم )البته که من همه دوستان منتقد را 
نمی شناسم( ولی به راحتی در بخش منتقدان می توانستند 
یک خانم را قرار دهند یا در هر کدام از حوزه های دیگر، یکی 

از این اعضا می توانست یک خانم باشد.
مترجم کتاب سالواتوره جولیانو تاکید کرد: بحث مباحث 
فمینیستی و یا ذهنیت ضد زن بودن نیست اما یک سیاست 
عمومــی وجود دارد که بر این عقیده اســت که خانم ها در 

اولویت نباشند.
شرکا اظهار داشت: اگرچه داوری یک بحث علمی است و 
باید فراجنسیتی باشد اما جشنواره ها یک آکادمی، کنفرانس 
یا همایش علمی نیســتند و وجهه ای فرهنگی سیاســی و 
اجتماعی هم دارند؛ بنابراین مبنای داورانی که برای قضاوت 
در مورد فیلم ها انتخاب می شوند گرچه بخشی تخصصی و 
حرفه ای اســت )کما اینکه این داوران از حرفه های مختلف 
انتخاب می شوند( اما بخشی هم وجه ای ست که این هیئت 
نمایندگی می کننــد.  مولف کتاب دســتور زبان ایتالیایی 
خاطرنشــان کرد: به طورکلی خانم ها در صنعت سینما در 
اقلیت هســتند و این موضوعی است که در همه دنیا وجود 
دارد اما به همان اندازه ای که در اقلیت هستند به همان اندازه 
هم باید در هیئت داوری حضور داشته باشند؛ نمی گوییم از 
هشــت نفر هیئت داوران باید نیمی )۴ نفر( خانم باشند اما 
دست کم می شود شش آقا باشند و دو خانم؛ یعنی به همان 
نســبتِ کمترِ زنان فعال در این عرصه، باید به همان نسبتِ 

کوچک هم زنان در هیئت انتخاب باشند.

وقتی داوری سیمرغ جشنواره فیلم فجر، موضوعی مردانه می شود!

سیاست به حاشیه راندن زنان
گفت وگوی »مردم سالاری آنلاین« با نویسنده رمان  »خبر مرگم« 

رمانی برای نوجوانان؛ نه درباره آنها!
رمان پلیســی – جنایی »خبــر مرگم« اثر 
رویا سلیمی از سوی انتشارات »قدر ولایت« 
چاپ و راهی بازار نشر شد. موضوع کتاب در 
مورد  استاد تاریخی است که در پی تصادف 
و گروگانگیــری، مجبور به پاســخ گویی در 
مورد نوشــته هایش می شود و در این مسیر 
به بازنگری برخی اتفاقات تاریخی پهلوی اول  
می پردازد. به بهانه انتشــار این کتاب، مردم 
ســالاری آناین گفتگویی با نویسنده رمان 
»خبر مرگم« انجام داده اســت که در ادامه 

می خوانید:
با توجه به اینکــه »خبر مرگم« رمانی 
تاریخی است، از چه منابعی در نگارش 

کتاب استفاده کرده اید؟
  در مورد روی کار آمدن پهلوی اول، قطعا کتاب ها و اسناد بسیاری وجود دارد 
اما آنچه در این تحقیق مهم اســت، طبقه بندی اطاعات براساس نیاز است. در 
مراحل اولیه تحقیق، که هنوز ســاختار کلی رمان شکل نگرفته بود، مطالعات 
گسترده ای صورت گرفت اما به مرور دامنه  مطالعات را بر محورهای مشخصی 
متمرکز کردم. هر دوره تاریخی شامل اتفاقات و مسائل مهم و اساسی است که 
امکان استفاده از تمام آنها در دل رمانی تاریخی میسر نیست. بنابراین براساس 
رویکرد کلی اثر به برخی اتفاقات خاص، مطالعات ســمت و ســوی مشخصی 
پیدا کرد و روند تحقیــق در محورهای اصلی خود پیش رفت. عاوه بر کتاب ، 
فیلم های مستند، مصاحبه، پادکست از جمله منابعی بود که در روند رسیدن به 

اطاعات کافی برای رمان مورد استفاده قرار گرفت.
رمان خبر مرگم بیشــتر رمانی برای نوجوان اســت تا رمانی درباره 
نوجوانان. با اینکه علی، تنها شخصیت نوجوان رمان، شخصیت نجات 
دهنده و یاریگر است اما حال و هوای رمان شما درباره دوران نوجوانی 
نیست. چرا فکر می کنید برای نوجوانان می تواند جذاب یا مفید باشد؟ 
بلــه رمان برای نوجوانان اســت نه درباره آنها. ادعایــی در مورد جذابیت برای 
نوجوانان ندارم، بیشتر امید دارم که برای آنها جذاب و البته مفید باشد. براساس 
ویژگی های ژانری و روایت و گره افکنی ها و طرح موضوعات تاریخی، ســعی بر 
مفید و جذاب بودن آن شــده اســت، باید دید در برخورد با مخاطب چقدر در 

این امر موفق بوده است. 
۳ عنصر در رمان شما برجسته اند. یکی رسانه مانند روزنامه، رادیو و 
شبکه های ماهواره ای، یکی ماشین و جاده و دیگری تاریخ. چه رابطه ای 

بین اینها وجود دارد؟ چرا انقدر دشمن رادیو هستید در این رمان؟!
رسانه ها قطعا در تاریخ سازی  و روایت های تاریخی در طول زمان، نقش اساسی 
داشتند. ضمن اینکه شخصیت های رمان به فراخور نوع زندگی شان با رسانه ها 
ارتباط زیادی دارند. در خبر مرگم، رســانه کتاب اساس ایجاد گره اصلی رمان 
است. شخصیت اصلی به دلیل روایت های خود از دوره رضاخان مورد ازخواست 
قــرار می گیرد و پیوند میان رســانه های مختلف در گره افکنی و گره گشــایی 
اساسی است. در این میان جاده و ماشین بستری است برای طرح رسانه رادیو. 
امروزه بیشــتر مخاطبین رادیو، هنگام رانندگی از این رسانه استفاده می کنند. 
رسانه های مختلف با زیست روزانه شخصیت ها پیوند محکمی دارند و از عناصر 

اصلی داستان است. 
بحث دشــمنی با رادیو نیست، نقدی است بر نوع رویکرد این رسانه در برخورد 
با مخاطب. اینکه ممکن اســت در هر پارتــی از برنامه رادیو مباحث مختلف و 
متنوعی مطرح شــود که چندان  با هم ارتباطی ندارد و نمی تواند از خط سیر 

واحدی تبعیت نمی کند. 
چرا ژانر پلیســی و معمایی را انتخاب کردید؟ چرا بعضی جاها به ژانر 
وحشت نزدیک می شوید؟ به خصوص تیمسار که به نظرم برگرفته از 

شخصیت پزشک احمدی و سرپاس مختاری در تاریخ است.
انتخابی برای استفاده از ژانر خاصی نداشتم. پات اصلی داستان، نوع روایت را 
در قالب ژانر پلیسی و معمایی پیش برد. وجه جنایی داستان در برخی فصول، 
رنگ ترس و وحشــت را بر خود می گرفت و سعی بر هیجان انگیزتر، جذابیت و 

قابلیت پیگیری بیشتر داستان داشتم.
فضای نوجوانــی راوی به خصوص تجربه بــازار و بلیت بخت آزمایی 
خواندنی و تصویری روایت شده اند، چقدر مطالعه یا تجربه شخصی در 

این روایت نقش داشته است؟
تجربه شــخصی در این زمینه نداشتم. آنچه در روایت آمده براساس مطالعه و 
تحقیق صورت گرفته اســت. در کنار آن، تماشــای برخی فیلم های سینمایی 
که لوکیشــن بازار شمال را در خود داشــتند، برای تصویرسازی بازار خیلی به 

کمکم آمد. 
رمان شــما نوعی فراداستان است. به نظر می رسد بعضی شخصیت ها 
را بیشتر می توانســتید شخصیت پردازی کنید مثل شخصیت دکتر و 

همسرش لیلی. نظرتان چیست؟
شــاید نقد درستی باشد. پرداختن به شــخصیت های فرعی رمان خیلی خوب 
پرداخته نشده است. شاید می شد سرنوشــت آنها را بعد از این ماجراها دنبال 
کرد یا بیشتر در مورد انگیزه آنها برای چنین اقدامی پرداخت بیشتری صورت 
می گرفت. اما به نظرم تمرکز بر شخصیت اصلی و پرداختن به وجوه مختلف او 
نقشــه راه رمان بود و شاید لزوم پرداختن به شخصیت هایی مانند دکتر و لیلی 

در آن زمان درک نشده بود.
عنوان خبر مرگم انتخاب خودتان بوده یا ناشر؟

چندین عنوان را انتخاب کردم و نهایتا به این اسم رسیدم. 
به نظر طرح جلد و صفحه آرایی و نــوع و اندازه فونت برای نوجوانان 

مناسب نیست. نظرتان چیست؟ 
بله کاما درست است. با شما هم نظر هستم مواردی که فرمودید برای مخاطب 

نوجوان مناسب نیست. 

تصویر »تَن تَن« در گذرنامه های بلژیکی
دیگر  و  تنَ تنَ  تصویر  بلژیک 
کارتونــی  شــخصیت های 
را بــه صفحــات گذرنامــه 

شهروندانش اضافه کرد.
نام  ایرنــا، تن تن  به گزارش 
آلبوم   ۲۴ اصلی  شــخصیت 
از  فرانسوی-بلژیکی  کمیک 
ژرژ پروسپه رمی با نام هنری 
هرژه است. این شخصیت یک 

روزنامه نگار شجاع و جوان اهل بلژیک بود که همراه سگش میلو به ماجراجویی 
می پرداخت. ماجراهای تن تن مجموعه ای از داستان های واقع گرایانه برگرفته از 
رویدادهای تاریخ معاصر هستند که از دوره زمانی بین جنگ جهانی اول و دوم 
آغاز شده و تا اوج دوران جنگ سرد ادامه می یابد. استعمار، نژادپرستی، رقابت 
میان دو ابرقدرت، مافیا و جنگ نفت از شــاخص های رویدادها و ویژگی های 

تاریخ معاصر هستند که در این مجموعه مصور تبلور یافته اند.
ماجراهای تن تن یکی از محبوب ترین کمیک های اروپایی در قرن بیستم بود. 
تا ســال ۲۰۰۷ که یک قرن از تولد هرژه می گذشــت، این مجموعه مصور به 
بیش از ۷۰ زبان ترجمه شده و بیش از ۲۰۰ میلیون نسخه از آن در جهان به 
فروش رفته بود. از این داستان همچنین در ساخت چند فیلم، کارتون، تئاتر و 

تولیدات رادیویی نیز استفاده شده است.
حالا به گزارش خبرگزاری آسوشــیتدپرس، تن تن ماجراجو از این پس با هر 
شهروند بلژیکی که قصد سفر بین المللی داشته باشد، همراه خواهد شد. ماجرا 
از این قرار اســت که دولت بلژیک گذرنامه های این کشــور را به روز رســانی 
کرده و از ماه فوریه )بهمن- اســفند ۱۴۰۰( به بعد، شــخصیت های کارتونی 
این کشور جای ساختمان های گوتیک و باروک را روی صفحات گذرنامه های 

بلژیکی خواهند گرفت.
از این تاریخ عاوه بر تن تن، موشــک ماه پیمای معــروف او و خانه کاپیتان 
هادوک )مولینسارت(، تصویر دیگر شخصیت های کارتونی از جمله اسمورف ها 
و لوک خوش شانس نیز روی صفحات گذرنامه  شهروندان بلژیک حک خواهند 

شد.
بــا وجود ظاهر کارتونیِ گذرنامه های جدید، مقامات بلژیک از ارتقای ســطح 
امنیت آنها می گویند تا جایــی که فاکتورهای امنیتی این گذرنامه ها دو برابر 

شده و به ۴۸ رسیده است.

گفتوگو

خبر

اخبار غیررسمی از شروع فیلمبرداری دنباله 
»جوکر« در سال آینده میادی حکایت دارد.

پایگاه اطاع رســانی هیروییک  به گزارش 
هالیوود، آخرین شــایعات دربــاره دنباله فیلم 
جوکر حاکی از آن اســت که پیش نویس اول 
فیلمنامه این اثر به استودیو برادران وارنر تحویل 
شده و فیلمبرداری آن سال آینده میادی آغاز 
خواهد شد. این خبر از سوی یکی از منابع آگاه 
از داخل اســتودیو برادران وارنر مطرح شده و 

هنوز به طور رسمی تایید نشده است.
از زمــان موفقیت بزرگ جوکرِ تاد فیلیپس 
در سال ۲۰۱۹، شایعاتی مبنی بر ساخت دنباله 

این فیلم مطرح شد. با این که اطاعاتی درباره 
محتوای فیلمنامه در دست نیست اما احتمالا 
در جوکر ۲ خواکین فینیکس نقش آرتور فلک 
را تکرار خواهد کرد. فیلم جوکر به کارگردانی 
تاد فیلیپس و براساس فیلمنامه ای از فیلیپس 
و اسکات سیلور ساخته شد. این فیلم داستان 
پیدایش شــخصیت جوکر را روایت می کند و 
این که چطور یک دلقک و کمدین ناموفق به 
خبیث ترین شخصیت شرور شهر گاتهام تبدیل 
شد. با وجود پایانِ بازِ قسمت اول عده ای معتقد 
بودند نیازی به ساخت دنباله این فیلم نیست 
اما فروش بیش از یک میلیارد دلاری جوکر در 

گیشه برادران وارنر را برآن داشت که فیلپیس و 
فینیکس را به ساخت قسمت دوم مجاب کند.

آخرین اخبار درباره قسمت دوم جوکر سال 
گذشــته منتشر شــد و خبر آمد که فیلیپس 
قرارداد نگارش فیلمنامه این فیلم را امضا کرده 
است اما این خبر نه از طرف استودیوی سازنده 
و نه از طرف فیلیپس به طور رسمی تایید نشد.
بازیگر نقــش جوکر نیز در ماه اکتبر )مهر- 
آبان( اعام کرد اگر پیشــنهادی برای بازی در 
قســمت دوم بگیرد از آن استقبال می کند اما 
نمی تواند ســاخت این فیلم را به طور رسمی 

تایید کند.  

»جوکر ۲« در یک قدمی تولید

ایرج طهماســب درحالی ساخت ســریال جدید خود با 
چهره ها و عروسک های تازه برای شبکه نمایش خانگی آغاز 

کرده که این بار خبری از کاه قرمزی در آن نیست.
به گزارش ایرنا، ایرج طهماسب که همه او را با نام آقای 
مجری برنامه محبوب کاه قرمزی می شناسند، آخرین بار 
حدود ۴ ســال پیش برای تلویزیون برنامه ساخت و پس از 
آن به دلیل عدم توافق با تلویزیون، قید آن را زد و تلویزیون 
هم مجبور شد هر ســال تکرار این مجموعه پر مخاطب را 
به روی آنتن ببرد. این روزها جدیدترین کار طهماســب در 
شبکه نمایش خانگی پیش می رود. این مجموعه که پیش از 
این از آن با نام مهمونی یاد می شد، بناست به تهیه کنندگی 
حسن خدادادی ساخته شود و در حال حاضر مراحل پایانی 
پیش تولید را سپری می کند. سریال عروسکی طهماسب در 
نوروز ۱۴۰۱ عرضه خواهد شد و از جمله نکات قابل توجه در 
آن عدم حضور حمید جبلی است که گفته می شود چندی 

پیش با هم به اختافی خورده اند که هنوز حل نشده است.
طهماســب در اثر جدید خود که قرار است برای اولین 
بار با حضور کودکان ساخته شود، از عروسک های جدیدی 
رونمایی خواهد کرد و بناســت گروه عروسک گردان کاه 

قرمزی در این مجموعه نیز با او همکاری کنند.
او پیــش از این از حمیــد جبلی، فاطمــه معتمدآریا، 
محمدرضا هدایتی، مرضیه محبــوب، بهادر مالکی، محمد 
بحرانی، کاظم سیاحی، علی سرابی، نگار استخر، الکا هدایت، 
بنفشــه صمدی، احســان کرمی، هوتن شــکیبا و ... برای 

صداپیشگی عروسک ها بهره برده است.
حالا نیــز در برنامه جدید هوتن شــکیبا حضور خواهد 

داشت و مذاکراتی با سهیل مستجابیان انجام شده است.
مستجابیان از جمله بازیگرانی است که پس از حضور در 
خندوانه و اجرای دابســمش به شهرت رسید و این شب ها 

مجموعه نوار زرد را در شبکه دو سیما دارد.

جزئیات سریال جدید ایرج طهماسب بدون کلاه قرمزی!


